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بارزانی:
اجازه نمی دهیم 

اقلیم کردستان به 
مرکزی برای تهدید 

ایران تبدیل شود

در دیــدار رئیــس اقلیم کردســتان 
عراق با رئیس مجلس شورای اسلامی 
بــر تقویــت همکاری هــای دوجانبه و 
توســعه اقتصادی و تقویت بخش های 
صنعتی، کشــاورزی، فنــاوری، علمی و 
دانشگاهی تأکید شــد. به گزارش خانه 
ملت، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شورای اسلامی در دیدار دیروز نچیروان 
بارزانی رئیس اقلیم کردســتان عراق با 
بیان اینکه این ســفر در وقت مناســب 
و خوبی انجام شــد، گفت: ان شــاءاالله 
این سفر در توســعه روابط اقتصادی و 
فرهنگی با توجه بــه ارتباطات عمیقی 
کــه بین اقلیم کردســتان و ایران وجود 
دارد، اثرات مثبتی بگذارد. او همچنین با 
اشاره به اینکه گفت وگوهای انجام شده 
در این نشســت و بیان اینکه طبیعتا این 
سفرها در توسعه همکاری های سیاسی 
و امنیتــی اثرگــذار اســت و همچنین 
می توانــد تحکیــم روابط را بــه همراه 
داشته باشــد، اضافه کرد: برای امنیت 
ایران و عراق و باورهایی که داریم، خون 
جوانان دو کشــور ریخته شــده است و 
روزهای ســختی را گذرانده ایم و اکنون 
فرصت هایی برای توســعه اقتصادی و 
تقویت بخش های صنعتی، کشــاورزی، 
فناوری، علمی و دانشگاهی وجود دارد 
که باید از این ظرفیت ها اســتفاده کنیم. 
رئیس مجلس شــورای اسلامی اضافه 
کرد: یکی از مســائل بسیار مهم که باید 
به آن توجه کنیم، در حوزه های زیارتی، 
ســیاحتی و راهپیمایی اربعین اســت و 
اجــازه ندهیم فرصت ها بــرای ارتقای 
روابط بین ایران و اقلیم کردستان عراق 

از بین برود.
نچیــروان بارزانــی رئیــس اقلیــم 
کردســتان عراق نیز در ادامه این دیدار 
گفت: در چارچوب این ســفر دیدارهای 
خوبی در تهران داشتیم و همان گونه که 
گفتید، این سفر در مقطع زمانی مناسبی 
انجام شد. روابط ایران با اقلیم کردستان 
و کشــور عراق یک رابطه تاریخی است، 
فراز و نشــیب هایی حتما در این روابط 
وجود داشــته، اما با مدیریت و اهتمام 
به موضوع می توانیم تمام مشکلات را 

برطرف کنیم.
زمینــه  در  کــرد:  عنــوان  بارزانــی 
اقتصادی نیز تلاش این اســت که سطح 
روابط اقتصادی را ارتقا دهیم؛ به نحوی 
کــه در دوران کرونا هیچ زمانی مرزهای 
اقلیــم بســته نشــد، در حالی که ســایر 
مرزهای عراق بســته بود. او با اشاره به  
دیدارهای روز گذشــته خــود با مقامات 
ارشد کشورمان به خصوص رهبر معظم 
انقلاب اسلامی، گفت: معتقدم سرفصل 
تــازه ای از روابط بین اقلیم کردســتان و 
جمهوری اســلامی ایران ایجاد می شود 
و در ایــن راســتا لازم اســت از همــه 
پشــتیبانی های ایران در روزهای سخت 
از اقلیم کردســتان تشــکر کنم. بارزانی 
اظهار کرد: در تمام شــرایط بحرانی که 
بعد از ســال ۱۳۹۱ داشــتیم و همچنین 
در پیروزی هــای خــود، شــما را در کنار 
خود دیده ایم و به طور مســلم اجازه این 
را که اقلیم کردســتان بــه مرکزی برای 
تهدید جمهوری اســلامی ایــران تبدیل 
شود، نمی دهیم و خواهان این موضوع 

نیستیم و با آن برخورد می کنیم.
رئیس اقلیم کردستان عراق همچنین 
با تأکید بر اینکه درباره رژیم صهیونیستی 
با شما هم نظر هستیم، اضافه کرد: هیچ 
عقل ســلیمی این را قبول می کند که با 
اســرائیل ارتباط داشته باشد و جمهوری 
اســلامی ایران را از دست بدهد. بارزانی 
افــزود: ما اهمیت روابــط را می دانیم و 
خط قرمزهای جمهوری اســلامی ایران 
را می شناســیم و در زمانــی که داعش 
آمد، ما اولین کســی را کــه در کنار خود 
و  ایــران  اســلامی  دیدیــدم، جمهوری 
سردار ســلیمانی بود. اینها را نه تنها در 
مجالــس خاص بلکه به صــورت علنی 
و در رســانه ها اعــلام کرده ایــم و آقای 
بارزانی در این مورد کتاب نوشــتند و قدر 

این پشتیبانی ها را می دانیم.

نشست مشترک خبری رافائل گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی 
و محمد اســلامی رئیس سازمان انرژی اتمی کشــورمان صبح دیروز و در 
حاشیه نخستین کنفرانس بین المللی علوم و فنون هسته ای در اصفهان برگزار شد. 
محمد اسلامی رئیس سازمان انرژی اتمی در این نشست خبری اظهار کرد: از حضور 
آقای گروسی در نخستین کنفرانس بین المللی علوم و فنون هسته ای تشکر می کنم. 
گفت وگوهای ســازنده و رو به جلویی را داشتیم. وی گفت: در اسفند سال گذشته 
بیانیه مشترکی را منتشر کردیم و اگرچه بدخواهان ایران همواره از تعاملات ایران با 
آژانس ناخرسند هستند و تلاش می کنند با سیاه نمایی و ادبیات مخرب این اقدامات 
و تصمیمات را کم ارزش جلوه دهند، ولی آقای گروسی و بنده اعتقاد داریم که بیانیه 
مشترک مبنای خوبی بین ما ست. اسلامی تصریح کرد: ما در این سفر و گفت وگوهایی 
که داشــتیم این خط مبنا را به عنوان نقشــه راه خود مورد تأکید قرار دادیم. رئیس 
ســازمان انرژی اتمی افزود: در این مذاکرات پیشرفت بیانیه مارس را به عنوان خط 
مبنــای مثبــت ارزیابی کردیــم و این ملاحظه را هم داشــتیم که بــه دلیل برخی 
موضوعات حرکات و روند تعاملات دو طرف کُند شده است ولی امروز با مروری که 
بر بیانیه مشترک داشتیم این امیدواری ایجاد شد که این خط مبنا را ادامه دهیم. وی 
بیان کرد: بخش اول صحبت های ما موارد گذشته ای است که در قالب برجام تحت 
عنوان پی ام دی بسته شــده بود و آغشته با موضوعات سیاسی و پیرامونی است و 
همواره با الزامات خودش مورد پیگیری قرار می گیرد و نباید به دیگر بخش ها تسری 
پیدا کند. در این بخش موضوع مهم بحث دو مکان باقی مانده است و خوشبختانه 
دو مکان بسته شده و موضوع ناترازی مواد نیز بسته شده است و دو مکان از چهار 
مکان باقی مانده اســت. اسلامی عنوان کرد: بخش دوم مرتبط با وضعیت موجود 
اســت که در چارچوب پادمان و ان پی تی و ملاحظاتی که آژانس بین المللی انرژی 
اتمی دارد، برای کاستی ها و انتظاراتی که وجود دارد اقداماتی متقابل و هماهنگ را 
انجام بدهیم. معاون رئیس جمهور کشــورمان گفت: بخش سوم گام های آینده و 
انتظارات متقابل و نقشی که مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی دارد، است که 
می تواند برای برداشــتن موانعی که عمدتا سیاسی است تأثیرگذار باشد. وی ادامه 
داد: توافــق کردیم برای تهیه پیش نویس این ســه بخــش معاونان دو طرف روی 
زمان بندی ها و آیتم های این ســه بخش گفت وگو داشته باشند؛ این آغاز یک فرایند 
اســت. اســلامی گفت: موضوع مهم دیگر این اســت که مراقب باشــیم اقدامات 
خصمانه ای که علیه برنامه هســته ای پایه گذاری شــده و منشأ آن صهیونیست ها 

هستند، در تعاملات میان دو طرف تأثیرگذار نباشد.

اظهارات و مواضع اسرائیل نباید ملاک آژانس برای اقدام علیه ایران قرار بگیرد
وی ادامه داد: این موضوع خیلی مهم است؛ چراکه رژیم صهیونیستی سردمدار این 
القائات مطرح شده در رسانه هاست. در این مقطع زمانی که ماهیت این رژیم بیشتر از 
پیش بر جهانیان ثابت شده و در سراسر جهان اعتراضاتی صورت می گیرد باید به این 
نکته توجه کنیم که این رژیم مخرب پشت سر اقدامات علیه ایران بوده و نباید دیگر 
پس از این اظهارات و مواضع رژیم صهیونیستی ملاک آژانس برای اقدام علیه ایران 
قرار بگیرد. رئیس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: به همین دلیل ما توافق کردیم که 
این موارد را هم تفکیک می کنیم، گذشته، حال و آینده و هماهنگ و پرتعامل به سوی 
آینده ای روشن گام برخواهیم داشــت. اسلامی افزود: از سال گذشته سند راهبردی 
جامع ۲۰ســاله هسته ای را در دســتور کار قرار دادیم و مبنای اقدامات ما محسوب 
می شــود. وی بیان کــرد: یکی از محورهای مهم این ســند، ۲۰ هــزار مگاوات برق 
هســته ای در کشور است که حدود ۲۲ درصد برق کشور را تأمین می کند و مهم ترین 
هدف گذاری که در جهان شــده برای ســال ۲۰۵۰ صفرشــدن کربن و سه برابرشدن 
ظرفیت نیروگاه های هســته ای است که ما نیز بر این اســاس حرکت خواهیم کرد. 
رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: تولید رادیوداروها گام مثبتی برای بخش سلامت 
اســت و بخش دیگر هم بخش پرتودهی است که کمک می کند باقی مانده آفات و 
ســموم از مواد کشاورزی زدوده شود. اســلامی گفت: حضور آقای گروسی در ایران 
در امتــداد تعاملات جاری دو طــرف در قالب پادمان و ان پی تی اســت. جمهوری 
اسلامی ایران از برجام خارج نشــده است، آمریکا خارج شده و به تعهداتش عمل 
نکرده و اجازه نداده دیگران هم به تعهداتشان عمل کنند و سه کشور اروپایی هم به 
طریق اولی این طور کردند. وی افزود: ایران با حُســن نیت در این معاهده مانده و به 
تعهداتش یک طرفه عمل کرده و اکنون نیز تعهداتش را به اســتناد ماده ۲۶ برجام 
کاهش داده است. رئیس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: قانون اقدام راهبردی برای 
لغو تحریم ها مبنای اقدامات ما اســت و این ملاحظات و چارچوب را آقای گروسی 
مطلع است و گفتند که چارچوب تعاملات ما قانون اقدام راهبردی پادمان و ان پی  تی 
اســت. اسلامی گفت: شخص آقای گروســی هم به لحاظ جایگاه حقوقی و هم به 

لحاظ شخصیتی که دارد می تواند نقش خوبی را در این مسیر ایفا کند.

 تمرکز روی برداشتن گام های جدی و عملیاتی
در ادامه این نشست خبری هم رافائل گروسی، مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی   
اظهار کرد: طی دو روز حضورم در ایران نشست های خیلی مهمی را با مذاکره کننده 
ارشــد و وزیر امور خارجه ایران داشتم و درخصوص شروع و تقویت روابط دو طرف 
تبادل نظر کردیم. وی گفت: شــب گذشته هم رایزنی های فشــرده و خوبی را برای 
اتخاذ تصمیماتی برای گام های متقابل داشتیم. گروسی تصریح کرد: همان طور که 
آقای اسلامی گفتند سال قبل توافق کردیم بر صدور بیانیه ای که بتوانیم مسیر آینده 
را بدانیم و درخصوص سطح همکاری های ایران و آژانس در حوزه نظارتی و پادمانی 
اشــاره می کند و البته حل مســائل باقی مانده هم نیازمند تلاش ها و گام های جدی 
دو طرف اســت. مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی افزود: علی رغم کاستی ها و 
پستی  و بلندی های موجود، این روند تعامل وجود داشته است و پیشنهادی را ارائه 
کردم که گام های عملیاتی است که مسیر آینده را روشن می کند و تیم های دو طرف 

در حال حاضر در گفت وگو با یکدیگر برای ترسیم مسیر آینده هستند.

سند جدیدی در کار نیست
گروســی اظهار کرد: قصد ما این نیســت که ســند جدیدی داشته باشیم، بلکه 

همان ســند مارس را بــرای همکاری ها و تعامــلات بین دو طرف 
داریم و این سند از این ظرفیت برخوردار است که مسائل باقی مانده 
دو طــرف را حل وفصل کند کــه اینها نیز در چارچــوب ان پی تی و 

پادمان است. 

بررسی نقش و جایگاه چهره های اصلاح طلب و مستقلین راه یافته به مجلس دوازدهم در گفت وگو با محمدجواد حق شناس

جریان اقلیت مجلس دوازدهم باید از 
«جریان سوم» به «نیروی سوم» تبدیل شوند

پزشکیان می تواند لیدر نیروی سوم مجلس آتی باشد
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عبدالرحمن فتح الهی: درباره ترکیب سیاســی مجلس آتی آنچه مسجل و بدیهی جلوه می کند، 
تداوم اکثریت جریان اصولگراست؛ اما با توجه به برآوردهای اولیه به نظر می رسد که تعداد نمایندگان 
منتسب به جریان اصلاح طلب، مستقل، معتدل و میانه رو هم در مقایسه با مجلس فعلی افزایش پیدا 
کرده اســت و از همه مهم تر، اصولگرایان در مجلس دوازدهم دچار یک دوقطبی جدی درون حزبی 
شــده اند. در چنین شرایطی آیا می توان اصلاح طلبان، مستقلین و معتدلین را «جریان سوم» مجلس 
پیش رو دانســت؟ در این  صورت نقش و جایگاه منتخبان این جریان (اصلاح طلب و مســتقلین) در 
وزن کشی های سیاسی مجلس دوازدهم و مشخصا تعیین رئیس مجلس چگونه خواهد بود؟ پاسخ 
به این ســؤالات و پرسش هایی از این دســت، محور گفت وگو با محمدجواد حق شناس است که در 

ادامه ماحصل گپ وگفت با این فعال و تحلیلگر سیاسی و رسانه ای را از نظر می گذرانید.
  در آســتانه آغاز بــه کار مجلس دوازدهم قرار داریم و حزب متبوع شــما در کنار ندای ایرانیان و   �

کارگزاران یک تروئیکا را در جبهه اصلاحات، ذیل تأکید بر مشارکت در انتخابات یازدهم اسفندماه شکل 
داده بود. اکنون برخی برآوردها از افراد راه یافته منتسب به اصلاح طلبان، معتدلین و مستقلین حکایت 
از آن دارد که عددی بین ۳۲ تا ۶۰ نماینده از این جریان ها در مجلس پیش رو حضور خواهد داشــت. 
مشخصا حزب اعتماد ملی برای این تعداد از نمایندگان و در ادامه فراکسیون اصلاح طلبان، مستقلین 

و معتدلین برنامه ای دارد؟
فعلا برای پاسخ به این سؤال شما قدری زود است.

  چطور؟   �
چون نکته اینجاست  نمایندگانی که به مجلس دوازدهم رفته اند، اگرچه جزء نمایندگان مورد تأیید 
جریان اکثریت این مجلس نیستند، اما هنوز خاستگاه سیاسی، جناحی و حزبی آنها برای ما مشخص 
نیست؛ بنابراین همان گونه که به درستی اشاره کردید، از نظر کمّی و عددی نمی توان تا زمان آغاز به کار 
مجلس دوازدهم به یک آمار قطعی رسید. در نتیجه اکنون اعداد بین ۳۲ تا ۶۰ نماینده در نوسان است 
و البته برخی از سیاسیون هم اعتقاد دارند در یک ائتلاف بزرگ تر، می توان این فراکسیون اصلاح طلبان 
یا مســتقلین و معتدلین را به ۸۰ نفر نیز افزایش داد. با این حال فعلا برآورد دقیقی از این نمایندگان 
در مجلــس دوازدهم وجود ندارد و باید منتظر خروجی و نتایج نهایی انتخابات دور دوم یا انتخابات 

میان دوره مجلس در ۲۱ اردیبهشت بود تا ترکیب نهایی مجلس روشن شود.
  جناب حق شــناس، گفته های شــما این ســؤال را برای من به وجود آورد که چگونه این برآورد   �

برای تان وجود ندارد؟ آیا شما نمی دانید چه تعداد از نمایندگان منتسب به جریان اصلاحات در مجلس 
دوازدهم حضور دارند؟ چنین چیزی پذیرفتنی است؟

وقتــی فضای سیاســی در انتخابات یازدهم اســفند، نامزدهــا را از فعالیت حزبــی دور می کند، 
نتیجــه اش هم این خواهد بود که احزاب و جریان های سیاســی نمی توانند بــرآورد دقیقی از تعداد 

نمایندگان راه یافته منتسب به خود در مجلس آتی داشته باشند.
  موضوع را بیشتر تبیین می کنید؟  �

واقعیت آن است که نامزدهای انتخابات مجلس دوازدهم سعی داشتند با پتانسیل سیاسی، حزبی 
و جناحی اصلاح طلبی وارد عرصه انتخابات نشــوند؛ چون نگران بودند اگر برچسب اصلاح طلبی یا 
حزبی به آنان بخورد، روی روند آرای آنها اثر مخرب داشــته باشــد. به هر حال این نامزدها بیم آن را 
داشتند که هرگونه نزدیکی به جریان های اصلاح طلب و مستقل و معتدل به حذف شان هم در مرحله 
ردصلاحیت ها و هم در مرحله تبلیغات منجر شــود. در نتیجه تمایل ایــن نامزدها بر این بود که در 
دوران تبلیغات انتخاباتی، نزدیکی شان به جریان های سیاسی اصلاح طلب یا مستقل و میانه رو چندان 
آشکار نشود؛ پس واقعا نمی توان به شکل قطعی و صددرصدی یک دسته بندی و جناح بندی را برای 
چهره های مجلس دوازدهم و مشخصا در حوزه جریان های اصلاح طلب و مستقل و معتدل داشت. 
البته گمانه زنی های محافل رسانه ای وجود دارد و آمارهایی در این زمینه داده اند، اما من معتقدم این 

آمار، آمار قطعی نیست. به باور من هنوز عیار سیاسی و حزبی واقعی نمایندگان مشخص نیست.
  عیار واقعی کجاست؟  �

به نظر من عیار واقعی خرداد و در زمان آغاز به کار مجلس و مشخصا هفته اول خواهد بود که در 
آنجا کشمکش ها و رقابت های سیاسی برای تعیین رئیس مجلس، هیئت رئیسه و رؤسای فراکسیون ها 
مشخص می کند که نمایندگان واقعا در صحنه عمل چه خاستگاه سیاسی، حزبی و جناحی دارند. در 
مقام قیاس بدیهی است که اکنون اختلافات درون جریان اصولگرایی به مراتب بیشتر از اصلاح طلبان 
و مستقلین مجلس دوازدهم خواهد بود و تداوم و تشدید این اختلافات درون اصولگرایی می تواند به 

تقویت جایگاه اقلیت اصلاح طلب، مستقل و معتدل در مجلس پیش رو منجر شود.
  به نظرتان چنین اتفاقی خواهد افتاد؟  �

بله، چنین اتفاقی خواهد افتاد.
  بهتر بگویم مدیران و تصمیم سازان این جریان های سیاسی می گذارند چنین اتفاقی بیفتد؟  �

بله.
  چرا؟  �

چون آن چیزی که روشــن اســت، فوران اختلافات بین دو جریان نزدیک بــه قالیباف و مخالفان 
قالیباف است که باز هم در روزهای اخیر و در آستانه انتخابات میان دوره ای مجلس دوازدهم مجددا 
اوج گرفته اســت. درعین حال جریان حامی رئیسی در مجلس یعنی پایداری ها سعی دارند به شکل 
جدی مانع از تداوم ریاســت قالیباف شــوند و این تلاش ها یا بهتر بگویم تخریب ها قبل از انتخابات 
مجلس دوازدهم هم در دســتور کار پایداری ها و تندروها بــود. البته من معتقدم حتی از میانه های 
مجلس یازدهم این تلاش ها و تخریب ها علیه قالیباف و قالیبافی ها به شــکل جدی و با هدف حذف 
جایگاه او (قالیباف) پی گرفته و اجرائی شــد؛ هم بدنه رســانه ای این جریان تندرو و هم چهره های 
شــاخص آنها تمام تلاش خود را روی تضعیف موقعیت قالیباف گذاشتند و کماکان هم این تلاش ها 
ادامه دارد و اختلافات دولت و مجلس در برخی موضوعات در این روزها بروز و ظهور پیدا کرده است. 
ضمنا این تلاش ها و تخریب ها قبل تر و در جریان انتخابات یازدهم اســفند ســبب شد که محمدباقر 
قالیباف از جایگاه سرلیستی به رتبه چهارم در حوزه تهران تنزل پیدا کند. وقتی شما شاهد این میزان 

اختلاف  نظر درون اصولگرایی هستید، جریان رقیب هم فضای تنفس بیشتری در مجلس دارد.
  با این نگاه، اعتقاد دارید که در سایه تداوم این تلاش ها یا تخریب های سیاسی برای حذف قالیباف   �

از ریاست مجلس دوازدهم فرد دیگری بر این کرسی تکیه خواهد زد؟
می توان با قاطعیت گفت فعلا تلاش هایی جدی برای پایین کشــیدن قالیباف از ریاســت مجلس 
دوازدهم در دســتور کار منتقدان او در مجلس اســت؛ اما اگر این تلاش ها هم نتیجه ندهد و قالیباف 
مجددا رئیس مجلس بشــود، آنها (تندروها) در گام دوم ســعی خواهند کرد که ریاست قالیباف بر 
مجلس دوازدهم با کمترین توان تأثیر و نفوذ انجام شــود؛ بنابراین فارغ از اینکه چه کســی به عنوان 
رئیس مجلس یا اعضای هیئت رئیسه انتخاب شــود، شاهد یک فضای قطب بندی و کشمکش های 
سیاســی در این زمینه خواهیم بود و اینجاســت که دوباره تکرار می کنم وزن نمایندگان منتســب به 

اصلاح طلبان، مستقلین و معتدلین به مجلس دوازدهم بیشتر می شود.
   پیرو همین ارزیابی ، این پرســش مطرح می شــود که وزن نمایندگان منتســب به اصلاح طلبان،   �

مســتقلین و معتدلین مجلس دوازدهم در این کشمکش سیاســی و قطب بندی درون اصولگرایی را 
چگونه می بینید؟ صریح تر بپرسم، در جنگ قدرت قالیبافی ها و ضد قالیبافی ها، آیا این جریان ها توانی 

برای تعیین کنندگی دارند؟
بله، به نظر من وقتی فضای سیاســی مجلــس دوازدهم روی دوقطبی درون اصولگرایی قرار 
دارد، اینجا نقش و جایگاه نیروی ســوم یعنی اصلاح طلبان، مســتقلین و معتدلین بیشتر خواهد 
شــد و تعیین کننده تــر خواهد بود؛ مشــروط بر آنکه یــک کار دقیق حزبــی و فعالیت حرفه ای 
پارلمانتاریســتی در دســتور کار این نمایندگان باشــد و این را هم باید در نظر داشــت که انسجام 
عملکرد این نمایندگان در قالب یک فراکســیون هم به شــدت حائز اهمیت اســت. اینجاست که 
تعیین کنندگی فراکســیون مستقلین در قالب بازگشت به اعتدال، قانون گرایی و پرهیز از رفتارهای 
شــعاری و تندروانه، چه در قالب بُعد رفتارهای تاکتیکی سیاسی یا نگاه های راهبردی بیشتر خود 

را نشان خواهد داد.
  در ســایه آنچه گفتید، اکنون ســؤال مهم تر این است که شــدت اختلافات درون اصولگرایی تا   �

جایی بالا گرفته که دو گزاره محتمل وجود دارد؛ از یک ســو پایداری، شریان و امنا و دیگر جریان های 

رادیکال مجلس دوازدهم برای آنکه قالیباف به کرســی ریاست مجلس دوازدهم نرسد یا در صورت 
رســیدن به این مقام، با کمترین آرای ممکن نمایندگان باشد، حاضر به ائتلاف با نمایندگان منتسب 
به جریان اصلاح طلب، مســتقل و میانــه رو خواهد بود؛ کما اینکه همین گــزاره در مقابل برای خود 
محمدباقر قالیباف هم وجود دارد و این احتمال مطرح است که حتی قالیباف هم برای شکست آنها 
حاضر به ائتلاف با اصلاح طلبان، مستقلین و معتدلین مجلس دوازدهم باشد. حال از نگاه محمدجواد 
حق شناس به عنوان یک فعال و تحلیلگر سیاسی و فارغ از اینکه عضو حزب اعتماد ملی هستید، جریان 
سوم مجلس (مستقلین، معتدلین و اصلاح طلبان) باید با کدام یک از این دو قطب درون اصولگرایی 
ائتلاف کند؟ اصلا شــما قائل به محدود شدن جریان سوم به ائتلاف با یکی از این دو قطب هستید یا 

نقش «نیروی سوم» را برای اصلاح طلب، مستقل و میانه در مجلس آتی متصورید؟
اولا که نگاه من لزوما به مثابه دیدگاه حزب نیست.

  از این بابت موضوع حزب را از نگاه سیاســی تان جدا کردم که مبادا چنین تصوری به وجود آید و   �
ارزیابی و گفته محمدجواد حق شناس به مثابه موضع رسمی حزب متبوع  شما تلقی شود.

قطعا همین اســت و من ارزیابی خودم را دارم و این لزوما ارتباطی به موضع گیری رســمی حزب 
ندارد، بلکه آنچه حزب می گوید در نتیجه بحث ها و بررسی های اعضاست که توسط سخنگو و دبیر 
اعلام می شود. اما در پاسخ به سؤال شما من معتقدم فضا را نمی شود برای نمایندگان اصلاح طلب، 
مستقل و میانه رو در مجلس دوازدهم محدود کرد. همان طور که قبلا گفتم و دوباره تکرار می کنم اگر 
یک کار دقیق، منسجم و برنامه ریزی شده پارلمانتاریستی و فراکسیونی برای همین نمایندگان حداقلی 
تعریف بشــود، ولو آنکه به لحاظ عددی و همچنین به لحاظ حمایت سیاســی در اقلیت قرار دارند، 
می توانند نقش نیروی سوم را ایفا کنند. به بیان صریح تر نباید این گونه تصور کنیم که این جریان سوم 
که باید به نیروی سوم در مجلس دوازدهم تبدیل شود، حتما با یکی از این دو قطب درون اصولگرایی، 
قالیبافی ها و ضدقالیبافی ها ائتلاف کند تا بتواند نقش آفرینی خود را داشته باشد. قطعا اگر کار درستی 
در حوزه فعالیت های فراکســیونی برای نمایندگان جریان ســوم سیاسی (اصلاح طلبان، مستقلین و 
معتدلین) تعریف شــود، با همین آرای خود هم می توانند مستقل از اصولگرایان، نقش آفرین باشند. 
مضافا اینجا موضوع فقط به رقابت  های سیاسی، حزبی، باندی و جناحی باز نمی گردد؛ ما باید یک بار 
هم شده به مردم نگاه کنیم؛ مردمی که به شدت معترض، منتقد و ناراحت اند و حق هم دارند که چرا 
وضعیت زندگی شــان به این نقطه رسیده است. قطعا باید این جریان سوم به عنوان یک نیروی سوم 

عمل کند و با همان توان حداقلی خود بتواند یک گام کوچک برای مردم بردارد.
  که چه بکند؟  �

حداقل مردم آســیب کمتری از ناحیه مجلس و نمایندگان ببیننــد. پس قطعا پیوند نمایندگان 
منتســب به اصلاح طلبان، مســتقلین و معتدلین با هیچ کدام از این دو قطب درون اصولگرایی که با 
چالش پشــتوانه مردمی مواجه اند، راه حل و راهکار نیســت. واقعا باید در این وضعیت درد مردم را 
دید. همین نمایندگان حداقلی باید به اندازه توان خود کاری بکنند. وقتی می گویم یک کار درســت 
پارلمانی انجام بشود، مثلا یک گزارش دقیق عملکرد از نمایندگان خود داشته باشند. شفافیت آرا را 

داشته باشند تا مردم بدانند که این نمایندگان در طول چهار سال آینده، چه گفته اند و چه کرده اند.
  جناب حق شناس بدون تعارف آیا واقعا امیدی به این جریان سوم، ولو آنکه به نیروی سوم در   �

مجلس دوازدهم تبدیل شود، دارید؟
چرا نداشته باشیم؟!

  مستحضر هستید در این فضای سیاسی، دست بازی وجود ندارد.  �
دقیقا و مســئله اینجاست که شــاید انتخاب بین خوب و بد نباشد، اما نمایندگان می توانند بین 
گزینه بد و بدتر از بدترشــدن مشــکلات در همه زمینه های سیاسی، اجتماعی، اقتصادی، فرهنگی، 
معیشــتی و... جلوگیری کنند. حداقلش می توانند ترمزی بــرای رادیکال های مجلس و همچنین 
عملکرد پرچالش دولت رئیسی باشند؛ اعضای کابینه سیزدهم را به مجلس بکشانند، مرتب از آنها 
ســؤال کنند، نقش نظارتی خود را پررنگ کنند و حتی موضوع استیضاح را مطرح کنند. اینجاست 
که باز هم جا دارد متذکر شوم همه اینها به یک کار درست، منسجم و تعریف شده پارلمانتاریستی 

و فراکسیونی و حزبی نیاز دارد.
  چون جواب ســؤال قبلی ام را نگرفتم دوباره آن را از زاویه دیگری تکرار می کنم. اکنون علاوه بر   �

محمدباقر قالیباف، افراد دیگری هم از ســمت رادیکال های مجلس برای ریاست بر مجلس اعلام 
آمادگی خواهند کرد. شــما اطلاع دارید که اصلاح طلبان، مستقلین و معتدلین اگرچه نمی توانند در 
ریاست مجلس یا هیئت رئیسه نماینده ای داشته باشــند، به کدام یک از این نامزدها اقبال بیشتری 

نشان می دهند؟
من اینجا قدری با گفته شما زاویه دارم و معتقدم این گونه نیست که ما نقش و وزن و جایگاهی 
برای جریان ســوم اصلاح طلب و مســتقلین مجلس دوازدهم قائل نباشیم. به هر حال این جریان 
هم از برخی چهره های تأثیرگذار مانند آقای پزشــکیان برخوردارند که سابقه وزارت و نایب رئیسی 

مجلس را دارد و وزنه  خوبی برای مجلس آتی است.
  پزشکیان جای خود، اما در دعوای درون اصولگرایی برای کرسی ریاست مجلس و هیئت رئیسه   �

جایی برای جریان سوم قائل هستید؟
بله، با توجه به اکثریت اصولگرایان، شاید در هیئت رئیسه  نماینده ای از این جریان اقلیت حضور 

پیدا نکند...
  و با همین نگاه شما برای پزشکیان هم در هیئت رئیسه جایگاهی متصورید؟  �

بله، آقای پزشکیان شاید برای کرسی ریاست مجلس شانسی نداشته باشد، اما در هیئت رئیسه 
این شانس، ولو حداقلی وجود دارد. البته می توان در آرایش سیاسی فراکسیون ها بهتر و دقیق تر 
وارد شد. اینجاست که من معتقدم پس از انتخابات میان دوره ای مجلس که ترکیب نهایی و کل 
منتخبان تعیین تکلیف می شــود، باید وارد عمل شــد و در کمترین زمان ممکن تا پیش از آغاز به 
کار مجلس دوازدهم، منتخبان اصلاح طلب، مستقل، معتدل و میانه رو جلساتی را داشته باشند و 
یک کار دقیق و منسجم پارلمانی و فراکسیونی را از هم اکنون تعریف کنند و اتفاقا آقای پزشکیان 
نقش لیدری و کانونی آن را ایفا کند و آن گونه که شما گفتید و من هم معتقدم این جریان سوم به 
نیروی ســوم مجلس تبدیل شود. به هر حال نباید این را نادیده بگیریم که تعداد افراد وابسته به 
جریان اصلاح طلب و مســتقل و میانه رو در مجلس دوازدهم به مراتب بیشتر از مجلس یازدهم 
است و در عین حال محمدباقر قالیباف هم دیگر اکثریت قاطع خود را ندارد که بتواند مجلس را 
قبضه کند. اکنون با تشــتت در اردوگاه اصولگرایی، چند فراکسیون جدی اصولگرایی در مجلس 

دوازدهم به وجود خواهد آمد که قدرت اثر اصولگرایی را تقسیم می کند و به واسطه 
اصطکاک سیاســی درون اصولگرایی در مجلس دوازدهم، خــود به خود فضایی به 
وجود می آید که وزن جریان ســوم بیشــتر شود. منتها به شــرطی که جریان سوم به 

نیروی سوم بدل شود.

در نشست خبری مشترک اسلامی با گروسی مطرح شد 
توافق مشترک مارس مبنای تعامل ایران و 

آژانس است
آغاز تهیه پیش نویس برای تعاملات آینده
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